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سیاسی

سرویس سیاسی -    عارف معاون اول رئیس جمهور تاکید 
کــرد: آزار دادن مردم بویــژه در صدور مجوزها و معطل 

گذاشتن سرمایه ها نمونه بارز فساد است.
محمدرضا عارف در جلسه شورای معاونین سازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( با اشاره به اینکه 
شعارهای »توسعه بدون کربن و پلاستیک« از سوی کشورهای 
توسعه یافته، خیرخواهانه و محیط زیستی نیست، خاطرنشان 
کرد: همان کســانی که آلودگی های وحشتناک محیط زیستی 
ایجاد کردند، قیم محیط زیســت شــده اند و پس از بهره گیری 
خود از تمام منابع طبیعی برای افزایش تولید اقتصادی، مباحث 
گازهای گلخانه ای و گرم شدن زمین اهمیت یافت تا از توسعه 

کشورهایی متکی به کربن و نفت جلوگیری کنند. 
بــه گزارش مهر، معــاون اول رئیس جمهور بــه ظرفیت ها و 
امکانات خدادادی و طبیعی کشــور اشاره و تصریح کرد: ایران 
تمامی عناصر طبیعی جدول مندلیف را به صورت کامل دارد که 
کمتر کشور از چنین مزیت خدادادی برخوردار است و امروز 
با وجود مشکلات، خودمان با عزت در خصوص منابع طبیعی 
کشــوری تصمیم گیری می کنیم و در حــالی که می بینیم اولین 
تهدید رئیس جمهــور آمریکا در قبال اوکراین منابع معدنی و 
طبیعی این کشور است و ما به عنوان نسل اول انقلاب تحقیرها 
نسبت به ملت ایران را در زمان پیش از پیروزی انقلاب اسلامی 

فراموش نمی کنیم.
 وی با بیان اینکه امروز دیگر دولت ها به صنایع فولادی و معدنی 
دیکتــه نمی کنند و با تاکید بر ضــرورت جلوگیری از راهبرد 
مونتاژکاری و خام فروشی در بخش های صنعتی و معدنی، ادامه 
داد: روند همکاری صنعت و دانشــگاه را با بخشنامه در اوایل 
انقلاب دنبال کردیم که امروز به خوبی در کشــور اهمیت این 
موضوع جا افتاده است و از طرفی نیز بخش های تحقیق و توسعه 
دیگر زینتی نیســتند و به درستی در مسیر کمک به بخش های 

صنعتی و معدنی خود قرار گرفته اند.
عارف با تاکید بر اینکه بروکراسی بزرگترین مانع فعالیت های 
بخش معدن و صنعت است و باید به ابتکارات و خلاقیت ها 
میدان دهیم، تصریح کرد: ثبت سفارش برای یک شرکت در 
عرض چند روز انجام می شــود اما شرکت دیگر برای ماه ها 
برای ثبت سفارش کالاهای مورد نظر خود منتظر می ماند که 
بایــد چنین بروکراسی از بین بــرود البته به قانونگذار نیز باز 
می گردد چراکه تدوین قوانین حجیم نشــانگر سواد است و 
باید در چندین صفحه قوانین نوشته شوند تا نشانگر اقدامات 

مثبت و خوب باشد.
 معاون اول رئیس جمهور تاکیــد کرد: بخشی از ناترازی های 

موجود ناشی از نظام بروکراتیک است.
 عارف با اشــاره به کارشناسان دلســوز و برجسته در وزارت 

صنعــت، معدن و تجارت، ادامه داد: وزارت صمت همواره در 
کشور پیشتاز بوده اســت از ایمیدرو نیز چنین انتظاری داریم 
و مطمئن هســتیم با وجود چنین کارشناسان برجسته ای اکثر 
مشکلات این سازمان قابل حل است و نیاز به مجوزهای بالاتر 
نداریم البته معتقدیم مشــکلات بخش صنعت و معدن دائمی 
اســت که باید با وجود چنین کارشناسان خبره ای به صورت 

دائمی حل شود.
 معاون اول رئیس جمهور رفع موانع را مهم ترین عامل بر ســر 
راه فعالیت بخش معدن در کشــور دانســت و گفت: باید با از 
مانع تراشی ها جلوگیری و یا صدور مجوزها همانند مجوزهای 
محیط زیستی تسهیل شود و باید سازمان حفاظت محیط زیست 
راهکارهای صدور مجوزها را پیش پای بخش صنعت و معدن 
قرار دهد تا این دو بخش مهم بتوانند به اقتصاد کشور کمک کنند.
 عارف با بیان اینکه حکمرانی واحد در بخش معدن وجود ندارد، 
خاطرنشان کرد: دولت آمادگی دارد در زمینه صدور مجوزها که 
یک وسیله نظم دادن به فعالیت های بنگاه های اقتصادی، صنعتی 
و معدنی اســت، کمک کند چراکه برای آغاز به کار واحدهای 
معدنی و صنعتی گرفتن مجوز هدف می شــود و پس از آن هر 

اتفاقی مشروعیت می یابد که زمینه ساز فساد است.
 معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه آزار دادن مردم بویژه 
در صدور مجوزها و معطل گذاشتن سرمایه ها نمونه بارز فساد 
است، گفت: فساد تنها یک امر فیزیکی نیست و از فسادهای نرم 
و مکتوب که مانع رشد اقتصادی کشور است، غفلت می کنیم 
و هر مسئله ای که مانع رشد اقتصادی شود، مصداق بارز فساد 

است.
 وی با اشــاره به اهمیت توسعه معادن و سهم ۱۳ درصدی این 
بخش در برنامه هفتم پیشــرفت بیان کرد: باید به گونه ای عمل 
شــود که سهم رشد بخش معدن در برنامه هشتم پیشرفت دو 

برابر شود.
 معــاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید از ســازوکار 
خام فروشی در معدن جلوگیــری کرد، تصریح کرد: در اوایل 
انقلاب در دانشگاه ها شعار می دادیم که تولید باید ثروت شود 
و مردم این ثروت را در سر سفره خود حس کنند و در نهایت 
تبدیل ثروت ملی شــود وگرنه با عدد و رقم سازی نمی توانیم 

ثروت ملی ایجاد کنیم.
 عارف ادامه داد: زنجیره ارزش صنعت و معدن باید کامل شود و 
اجازه ندهیم یکی از حلقه های این زنجیره تضعیف شود چرا که 
منافع برخی در تضعیف و یا پاره کردن این حلقه ها است و اجازه 
ندهیم این حلقه های زنجیره تضعیف شود و باید هدفگذاری، 
رســاندن زنجیره ارزش به حداکثر کشش در تولید ثروت ملی 

باشد.
 معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به برخی اقدامات اشتباه در 

اوایل انقلاب در عدم توجه به بخش هایی از صنعت به ویژه نیمه 
هادی ها گفت: امروز متوجه شــدیم چه سیاست غلطی پیش 
گرفتیــم که البته وزارت صنعت، معدن و تجارت با همکاری 

دست اندرکاران امر درصدد جبران عقب ماندگی ها هستند.
 عارف در خصوص اکتشاف معادن تصریح کرد: باید دید که 
ساز و کار متمرکز برای تصمیم گیری در این حوزه وجود دارد 
یا خیر و به بحث اکتشاف جدی تر توجه شود و موانع ساختگی 
را رفع کنیم و صندوق های مالی و بخش خصوصی را تشویق 

کنیم که در این حوزه سرمایه گذاری کنند.
 وی افــزود: باید ماشین آلات و تجهیزات و همچنین ناوگان 
کشتیرانی و حمل و نقل نوسازی شود و بهره وری را از اکتشاف 
و استخراج تا بهره برداری در کارخانه ها را افزایش دهیم تا جایگاه 

کشور در اکتشاف و استخراج در دنیا ارتقا یابد.
 معاون اول رئیس جمهور در ابتدای ســخنان خود با قدردانی 
از اقدامات و دستاوردهای سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران با راهبردهای خوب و کارشناسانه، گفت: 
امیدواریم با وجود کارشناســان برجسته و زبده در این بخش 

تحولات اساسی علمی و کارشناسی را شاهد باشیم.
 عارف با اشــاره به اینکه عده ای در کشور اجازه ندادند راهبرد 
صنعت در کشور شفاف باشد، بیان کرد: بهترین وضعیت برای 
عده ای آب گل آلود اســت تا به اهداف و منافع خود برسند و 
اجازه ندادند راهبرد صنعت در کشور شفاف باشد و هر هزینه 
برای این شفاف سازی بازتاب های منفی داشت و با شجاعت 
از اقدامات غیر اخلاقی و غیرعلمی دفاع می شود که با توجه به 
جایگاه و شــناختی که از آقای اتابک داریم، مطمئن هستیم از 
چنین مســائلی در بخش صنعت، معدن و تجارت جلوگیری 

می شود.
 معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به اینکه به بخش صنعت و 
معدن توجه ویژه ای در برنامه هفتم پیشرفت شده است، گفت: 
مقام معظم رهبری با نامگذاری ســال جاری حمایت کاملی از 
بخش تولید داشتند و از طرفی نیز برای تحقق اهداف تولیدی 
در کشور نیاز به منابع و سرمایه گذاری تا ۲۰۰ میلیارد دلار داریم 
که می توان از طریق ســرمایه گذاری های داخلی و خارجی و 
همچنین ایرانیان خارج از کشور منابع مورد نیاز تحقق اهداف 

برنامه هفتم پیشرفت را تأمین کنیم.

 وی با بیان اینکه تبصره های تکلیفی منابع دولت در سالیان گذشته 
در حوزه خدمات صرف شد و بانک ها نیز در این حوزه هزینه 
می کردند، افزود: در نامگذاری ســال جاری به دو موضوع مهم 
و چالشی سرمایه گذاری و تولید توجه شده است که مسئولیت 
تحقق شــعار ســال به عهده وزارت صنعت، معدن و تجارت 

است.
 عارف با اشــاره به نگاه تمرکز مطلق دولتی در بخش صنعت، 
معــدن و تجارت در اوایل پیروزی انقلاب اسلامی تاکید کرد: 
از چنین نگاه و رویکردی جواب نگرفتیم و نگاه به سرمایه در 
برخی از جوانان انقلابی با نگاه امام راحل تفاوت داشــت که 
ایشــان همواره به سرمایه گذاری توجه می کرد اما پس از ابلاغ 
سیاست های اصل ۴۴ توسط مقام معظم رهبری در سالیان بعد 
بــه تعادلی در این زمینه رسیدیم کــه امروز رفع موانع تولید و 
سرمایه گذاری مبنای کشور است و معتقدیم این تولید نه برای 
۸۰ میلیون ایرانی بلکه جمعیت ۳۰۰ میلیون نفری حوزه تمدنی 

منطقه است.
 همچنین در این جلسه سیدمحمد اتابک وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، با بیان اینکه ایمیدرو به دلیل مزیت معدن در کشور 
نقش ویژه خود را علیرغم مشکلات موجود به خوبی ایفا کرده 
است، گفت: مأموریت های ذاتی سازمان های توسعه ای همانند 
ایمیدرو، کمک به پیشبرد برنامه های توسعه ای معدن در کشور 
اســت اما عملکردها به گونه ای پیش رفت که انتظارات تأمین 
مالی از این سازمان در سال های اخیر بوجود آمد چراکه ایمیدرو 
به دلیل پراکندگی در سطح کشور قادر است علاوه بر افزایش 
تولید ناخالص داخلی به ارتقای عدالت اجتماعی کمک شایان 

توجهی کند.
 محمــد آقاجانلو رئیــس هیئت عامل ایمیــدرو گزارشی از 
پروژه هــای تکمیل شــده با راهبری ایمیــدرو و اقدامات در 
راســتای کمک به توسعه متوازن و صادرات غیرنفتی از طریق 
افزایش تولید و سرمایه گذاری معدنی و صنایع معدنی، تحقق 
اهداف برنامه هفتم پیشرفت از طریق سرمایه گذاری و ارتقای 
بهره وری، ســرمایه گذاری برای تولید، جذب سرمایه گذار در 
فعالیت های اکتشافی، تأثیر عدم النفع خاموشی ها بر فعالیت های 
معدنی، ســرمایه گذاری در زیرساخت ها برای تولید در بخش 

آب ارائه کرد.

  عارف معاون اول رئیس جمهور:  عارف معاون اول رئیس جمهور:

آزار دادن مردم در صدور 
مجوزها نمونه بارز فساد است

ســرویس سیاسی -        یــک نماینده مجلس با بیان اینکه 
پیامک هایی که در انتخابات هیئت رئیســه مجلس در اوئل 
خرداد، علیه برخی کاندیداها برای نمایندگان ارسال می شد، 
گفت: این روند عقلانی و صحیح نیست و حتما دستگاه های 
امنیتی باید برای شناسایی مرجع ارسال رباتیک این پیامک ها 

ورود قانونی کنند.
سید مرتضی محمودی نماینده تهران در مجلس با اشــاره به 
ارسال پیامک های انبوه به نمایندگان گفت: متاسفانه اخیراً به 
محض قرار گرفتن موضوعات مهم در دســتور کار مجلس، 
انبــوه پیامک هــا با ادبیات هماهنگ و شــبیه به هم با هدف 
تاثیرگذاری بر رأی نمایندگان از شماره های متنوع برای آن ها 

ارسال می شود. 
وی با بیان اینکه این اقدام که احتمالا توسط ربات انجام می گیرد، 
توهین به شخصیت نمایندگان و استقلال فکری آن هاست و 

دقیقا اثر معکوس دارد، افزود: به نظر می رسد ارسال کنندگان 
از کلافه کردن نمایندگان با ارســال انبوه پیامک های هدفمند 

بدنبال همان نتیجه معکوس و دلخواه هستند. 
 عضو کمیسیون امور داخلی و شــوراهای مجلس تصریح 
کرد: بطور مثال ارســال پیامک علیه وزیر پیشنهادی اقتصاد 
شاید توسط کسانی انجام شده باشد که موافق و بدنبال رای 
آوری ایشــان هستند. زیرا می دانند برخی نمایندگان با دیدن 
حجم فراوان پیام ها علیه وزیر پیشنهادی، با خود می گویند این 
مخالفت ها سیاسی و جریانی است، لذا بالعکس عمل می کنند. 
محمودی گفت: یعنی اگر در مورد وزیر به جمع بندی نرسیده 
باشند با این پیامک های تخریبی و مظلوم نمایی صورت گرفته، 
نظرشان به وی مثبت می شود. مانند پیامک هایی که در انتخابات 
هیئت رئیســه مجلس در اوایل خرداد، علیه برخی کاندیداها 
برای نمایندگان ارسال می شد یا پیامک های مشابه آن که دقیقا 

نتیجه معکوس داشت. 
وی افزود: از این رو ادامه این روند عقلانی و صحیح نیســت 

و حتما دستگاه های امنیتی باید برای شناسایی مرجع ارسال 
رباتیک این پیامک ها ورود قانونی کنند.

ارسال پیامک به نمایندگان مجلس؛ این 
بار علیه وزیر پیشنهادی اقتصاد!

ســرویس سیاسی -   ســخنگوی دولت 
نوشــت: دولت با تمام توان و از مسیرهای 
ممکن، برای تدوین سازوکارهای کارآمد 
حمایتی گام بــرمی دارد و آماده همکاری 
همه جانبه با مجلس محتــرم برای احیای 

رویکرد اصلی لایحه امنیت زنان است.
 فاطمــه مهاجرانی ســخنگوی دولت در 
یادداشتی نوشــت: در روزهای اخیر، قتل 
دردناک و تأســف بار خانم الهه حسین نژاد 
افکار عمومی را به شــدت جریحه دار کرد. 
بررسی های اولیه نشــان می دهد این حادثه 
دلخراش در بســتر یک سرقت سازمان نیافته و با شیوه ای خشن و غیرانسانی رخ داده 
اســت؛ رخدادی که نه تنها مایه تأســف عمیق، بلکه زنگ هشداری برای ضرورت 

بازنگری در نظام پیشگیری، نظارت و بازدارندگی اجتماعی ما است.
  این واقعه اگرچه از جنس خشونت خانگی نبود، اما در دل خود یادآور یک واقعیت 
مهم است: زنان، بویژه در بسترهای ناآرام شهری، همچنان از آسیب پذیرترین اقشار 
جامعه هستند و نبود نظام حمایت گر مؤثر، زمینه ساز تکرار چنین فجایعی خواهد بود. 
همان قدر که خشونت در روابط خانوادگی نگران کننده است، ناامنی در فضای عمومی 

نیز نیازمند توجه جدی، قانون مند و نظام مند است.
از منظر دولت، مسئولیت ما در قبال این وقایع، تنها محدود به ابراز تأسف و همدردی 
نیست. آنچه امروز جامعه به درستی مطالبه می کند، اقدام مؤثر، قانون مدار و پایدار برای 
پیشــگیری از خشونت و ناامنی علیه زنان است. تجربه های تلخ پیشین و فاجعه های 
تکرارشــونده نشان داده اند که بدون زیرساخت قانونی قوی و حمایت اجرایی مؤثر، 

نمی توان به کاهش واقعی خشونت و ناامنی علیه زنان امید بست. 
در همین راستا پس از آنکه لایحه »تأمین امنیت زنان در برابر خشونت« در کمیسیون های 
مجلس دچار استحاله و دولت ناگزیر به استرداد آن شد، بلافاصله تدوین برنامه ای جامع 
و عملیاتی در حوزه اختیارات دولت را با هماهنگی معاون اول محترم رئیس جمهوری 
در دستور کار قرار دادیم. این برنامه بر پایه چهار محور اصلی طراحی شده: پیشگیری از 
خشونت، تقویت مداخلات حمایتی، آگاه سازی عمومی و ارتقای امنیت در محیط های 

شهری و اجتماعی.
 در عین حال دولت همچنان بر ضرورت وجود یک قانون جامع، بازدارنده و به روز برای 
حمایت از زنان در برابر خشونت تأکید دارد. اجرای برنامه های حمایتی و پیشگیرانه مؤثر 
است، اما جایگزین قانون نخواهد شد. ما معتقدیم که در کنار اقدامات اجرایی، وجود 
یک چهارچوب قانونی روشن، الزام آور و منسجم که از کرامت، امنیت و آزادی های 

قانونی زنان حراست کند، ضرورتی انکارناپذیر است. 
 در این مسیر همراهی و مشارکت مجلس شورای اسلامی تعیین کننده خواهد بود. زمان 
آن است تا همه نهادهای تصمیم گیر، فارغ از نگاه های جناحی، این موضوع را به عنوان 
یک مسأله ملی و انسانی در اولویت قرار دهند. جان های از دست رفته، وجدان عمومی 

را متوجه خلأهایی کرد که قابل چشم پوشی نیستند.
 دولت با تمام توان و از مسیرهای ممکن، برای تدوین سازوکارهای کارآمد حمایتی 
گام برمی دارد و در عین حال، آماده همکاری همه جانبه با مجلس محترم برای احیای 
رویکرد اصلی لایحه امنیت زنان است؛ لایحه ای که باید همپای واقعیت های اجتماعی، 
در خدمت بازدارندگی، حمایت و آموزش باشد. امروز هر حادثه ای که با جان یک زن 
گره می خورد، نه صرفاً یک اتفاق شخصی، بلکه آینه ای است از وضع عمومی امنیت 
و عدالت اجتماعی. امید است از دل این تلخی ها، گفت وگویی ملی و اراده ای مشترک 

برای ساختن جامعه ای امن تر و انسانی تر شکل گیرد.

فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت:

آماده همکاری با مجلس برای احیای 
لایحه امنیت زنان هستیم

سرویس سیاسی -    چه اتفاقی برای اخلاق 
سیاسی افتاده است؟ عطش قدرت، آن چنان 
در جان برخی از مسئولان ریشه دوانده که 
نــه مقام نمایندگی آنان را ارضا می کند و نه 
کرسی های دولتی. گویی سیاست ورزی به 
ابزاری برای ثروت اندوزی شــخصی بدل 

شده
ســکوتی که پس از اســتیضاح شکسته، 
ســکوتی معمولی نیست؛ صدایی از درون 
ســاختار، از کسی که زمــانی خود در دل 
مناسبات قدرت بود ]و ۴ سال پیش همین 
روزها مجوز شرکت در انتخابات ریاست جمهوری را دریافت کرد در حالی که رییس 
ســه دوره مجلس شورای اسلامی و معاون اول وقت رییس جمهور مستقر و رییس 
جمهوری پیشین اجازه حضور داده نشد و در دولت پزشکیان بر کرسی وزارت اقتصاد 

نشست.[ 
عبدالناصر همتی، با زبانی صریح و بی پرده، پرده از واقعیتی برداشت که اگر نگوییم تازه، 
دست کم اکنون غیرقابل انکار است: تقاضای نمایندگان برای پست و مقام در هیأت 

مدیره شرکت ها، آن هم نه به عنوان ناظر، که به عنوان ذی نفع.
آیا نماینده مردم بودن، این گونه تعبیر شده است؟ آیا دست یافتن به رأی مردم، مجوزی 
اســت برای چنگ زدن به صندلی های قدرت؟ اگر چنین اســت، پس این ســاختار 
نمایندگی دیگر از مردم عبور کرده و به دلالی قدرت و منافع شخصی تبدیل شده است.

چه اتفاقی برای اخلاق سیاسی افتاده است؟ عطش قدرت، آن چنان در جان برخی از 
مسئولان ریشه دوانده که نه مقام نمایندگی آنان را ارضا می کند و نه کرسی های دولتی. 
گویی سیاســت ورزی به ابزاری برای ثروت اندوزی شخصی بدل شده؛ ابزاری برای 

تأمین آینده چند نسل یک خاندان، نه پاسخگویی به مطالبات میلیون ها شهروند.
ولع قدرت، سِیراب نمی شود

امروز دیگر نمی توان فقط با واژه هایی چون »رانت«، »لابی« یا »فساد سیستمی« به سراغ 
تحلیــل این وضعیت رفت. باید با صراحت پرسید: چرا به نام مردم، علیه مردم عمل 
می شــود؟ چرا آن که باید صدای بی صدایان باشد، خود به صدای چرب زبان خواص 

بدل می شود؟
چرا ما در کشوری با این همه نیروی تحصیل کرده، متخصص و جوان، شاهد آن هستیم 
که در بسیاری از نهادها، چندین پســت کلیدی به یک فرد یا حلقه ی محدود واگذار 
می شود؟ و آن سو هزاران نخبه، در بیکاری مطلق یا درگیر مشاغل نازل و بی ارزش اند؟

 سیاست ورزی یا سوداگری؟
نماینده ای که تمام توانش را صرف رایزنی برای انتصاب در فلان هیأت مدیره می کند، 
چگونه می خواهد نماینده  مطالبات کارگران، معلمان، کشــاورزان و بازنشستگان 
باشــد؟ چگونه باید مشــکلات بی آبی، بی برقی و »بی« های متعدد پی گیری شود، 
آیا چنین نماینده ای هنوز مشروعیت اخلاقی دارد؟ این فرد در اصل نماینده  قدرت 

است، نه مردم.
نماینده ای که به جای استیفای حقوق موکلین، به دنبال استیلا بر منابع و مناصب است، 
نه تنها به مردم خیانت می کند، که مشروعیت نهاد قانون گذاری را نیز به حراج می گذارد.

اگر سیاست همچنان به مسیر سوداگری ادامه دهد، اگر شفاف سازی و مسئولیت پذیری 
جای خود را به بده بستان های پشت پرده بدهد، اعتماد عمومی دیگر ترمیم پذیر نخواهد 
بود. جامعه ای که در آن مردم دیگر باور ندارند نمایندگانشان، صدای آنان اند، به سوی 

بی اعتمادی، بی تفاوتی و در نهایت فروپاشی مشروعیت پیش می رود.
ای کاش این اعتراف ها، نه فقط سند افشاگری، بلکه آغازی باشد برای یک بازنگری 
جدی در نقش، جایگاه و اخلاق نمایندگی. هنوز برای اصلاح دیر نیست، اگر بخواهیم 

به مردم بازگردیم، نه به میزهای چرب قدرت.

فاش گویی همتی و سکوتی که شکست؛

سایه نشینانِ قدرت، صدای مردم
 را بلعیدند

سرویس سیاسی -       دارندگان گرین کارت، افراد دارای پیوند خانوادگی درجه یک 
با شهروندان آمریکا، شهروندان دو تابعیتی و ورزشکاران جهانی و المپیکی و مربیان 

آنها از فرمان ترامپ برای منع سفر به آمریکا مستثنی شده اند.
دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا با صدور یک فرمان اجرایی ورود شهروندان ۱۲ 

کشور از جمله ایران را به آمریکا از روز 9 ژوئن )چند روز دیگر( ممنوع کرده است.
بر خلاف فرمان منع سفر دوره گذشته دولت ترامپ )در سال ۲۰۱7(، این بار دولت 
ترامپ استثنائاتی مشخص را برای ورود شهروندان کشورهای منع شده از جمله ایران 

اعلام کرده است.
استثنائات شامل موارد زیر است:

دارندگان "گرین کارت" آمریکا
ساکنین دائمی یا دارندگان "گرین کارت " از این فرمان ترامپ مستثنی هستند.

در سری پیش ) سال ۲۰۱7( دستور منع سفر باعث ایجاد سردرگمی و هرج و مرج در 
فرودگاه های آمریکا شد اما این بار در فرمان اجرایی به طور مشخص دارندگان کارت 

اقامت دائم در آمریکا از این فرمان مستثنی شده اند.

 شهروندان دوتابعیتی
افراد دارای تابعیت دوگانه در ایالات متحده تحت تاثیر این فرمان قرار نمی گیرند. اگر 
شخصی هم پاسپورت آمریکایی و هم پاسپورت یک کشور از مجموع ۱۲ کشور منع 

سفر شده را داشته باشد، در سفر خود به ایالات متحده آزاد خواهد بود.
دارا بودن پیوند خانوادگی درجه یک با شهروندان آمریکا 

مهاجرانی که دارای روابط خانوادگی مســتقیم و درجه اول هستند - همسر، والدین 
یا فرزندان شهروندان ایالات متحده - همچنان می توانند برای ویزای سفر به آمریکا 
درخواست دهند. این اعلامیه خاطرنشان می کند که مسافران باید "شواهد واضح و 
قانع کننده ای از هویت و رابطه خانوادگی" ارائه دهند که ممکن است شامل آزمایش 

DNA هم باشد.
ورزشکاران جهانی و المپیکی و مربیان 

ورزشــکاران و مربیانی که در رویدادهای مهم ورزشی شرکت می کنند از این فرمان 
معاف هســتند. با توجه به نقش ایالات متحده به عنوان میزبان مشــترک جام جهانی 
فوتبال ۲۰۲6 و میزبانی بازی های المپیک تابستانی  ۲۰۲۸، این فرمان تضمین می کند 

که بازیکنان و مربیان تیم های ورزشی کشورهایی مانند ایران همچنان می توانند در قالب 
شرکت در المپیک تابستانی یا جام جهانی فوتبال، به آمریکا سفر کنند. 

پناهندگان با وضعیت پناهندگی
آنهایی که پیشتر وضعیت پناهندگی در ایالات متحده دریافت کرده اند تحت تاثیر این 

فرمان قرار نگرفته اند.
اقلیت های مذهبی ایران

این فرمان با ادعای وجود ایرانیانی که از آزار مذهبی فرار می کنند، مانند مسیحیان و سایر 
اقلیت های مذهبی، اجازه ورود آنها را به خاک ایالات متحده می دهد.

چه ایرانیانی از فرمان ترامپ برای منع سفر به آمریکا 
مستثنی شده اند؟

ســرویس سیاسی -        »شــش ماه پیش محال بود بگوییم مذاکره 
می شود. همین هایی که می گفتیم نمی شود، شده است. از رفع فیلترینگ 
تا حجاب تا نیروهایی که در سیستم هستند و روابط خارجی و رسانه، 
خیلی با مطلوبمان فاصله دارد. اما در همین حدود هم پیش رفته ایم و 

پیشرفتش هم مهم نیست.«
عباس عبدی ، روزنامه نگار اصلاح طلب گفت: این طور نیست که 
سیســتم ها انعطاف نداشته باشند؛ شش ماه پیش محال بود بگوییم 

مذاکره می شود. همین هایی که می گفتیم نمی شود، شده است. 
 عبــاس عبدی، روزنامه نگار و فعال سیاسی اصلاح طلب در بخشی 
از گفتگوی خود گفت: هیچ حاکمیتی متصلب نیســت. ما این طور 

تصور می کنیم. حاکمیت ها خود را متصلب نشان می دهند، تا به طرف 
مقابل شان بگویند صدایت در نیاید. می خواهند بگویند ما می خواهیم 
این جا بمانیم. اما متصلب نیستند. اگر ببینند نمی مانند، خود را تطبیق 
می دهند. شما پارسال این موقع چقدر احتمال می دادید که اتفاقات 
سال گذشــته رخ دهد و امروز به این جا برسیم؟ تقریبا مطمئنم اگر 
کسی می توانست جام جهان نما داشته باشد و بگوید امسال وضعیت 
ما این گونه اســت، باور نمی کردیم و می گفتیم شدنی نیست. اما الان 

می گوییم عادی است. 
 او افزود: شش ماه پیش محال بود بگوییم مذاکره می شود. همین هایی 
که می گفتیم نمی شــود، شده اســت. از رفع فیلترینگ تا حجاب تا 

نیروهایی که در سیســتم هستند و روابط خارجی و رسانه، خیلی با 
مطلوبمان فاصله دارد. اما در همین حدود هم پیش رفته ایم و پیشرفتش 
هم مهم نیست. باید بتوانیم آن ها را تثبیت و بازگشت ناپذیر کنیم. اگر 
توانسته ایم یک سال این مسیر را ادامه دهیم، می توانیم در یک سال بعد 
هم انتظار داشته باشیم که مشابه این تغییرات رخ دهد. تقریبا مطمئنم 
شش ماه گذشته همه اتفاق نظر داشتند که ایران وارد مذاکره نمی شود. 

اما این اتفاق رخ داده است. 
عبدی ادامه داد: این طور نیست که سیستم ها انعطاف نداشته باشند. 
اصلاح طلبی هم چاره گریزناپذیر برای ایران است تا ایران در مسیری 
حرکت کند تا به تفاهم جمعی برسیم و از این وضعیت بیرون بیاییم.

 شش ماه پیش 
کسی فکر 

نمی کرد مذاکره 
شود، اما شد

عباس عبدی:


